
 

    

 

Årsberetning 2022 
Seniorrådet Frederikssund Kommune 

 
 

 
 

 
 

 

 

 

 
 

 

 

 

 



 

 

 

Side 2 af 10 

 

 

 

Indholdsfortegnelse 
Indledning ........................................................................................................ 3 

Budget 2022 ..................................................................................................... 3 

Tilsyn på plejehjem .......................................................................................... 4 

Dialogmøder med udvalgene ............................................................................ 5 

Borgermøde om Det nære sundhedsvæsen ...................................................... 5 

Værdighedspolitik ............................................................................................ 6 

Danske Ældreråd .............................................................................................. 6 

Venteliste til plejehjemmene ............................................................................ 7 

Udvikling i Frederikssund Kommunes ventelister til plejeboliger ................... 8 

Antal borgere på den specifikke venteliste til Pedershave .............................. 8 

Befolkningsprognose på Ældreområdet 2022-2026 .......................................... 9 

Huslejepriser på de kommunale- og friplejehjemmet i Frederikssund 2023 ..... 9 

Aktiviteter 2022 ............................................................................................... 9 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

Side 3 af 10 

 

 

Indledning  
Den 26. februar 2022 blev året, hvor covid-19 ikke mere skulle betragtes som en 
samfundskritiks sygdom. Vi skal dog stadig tage særligt hensyn til ældre og syge med 
anbefalinger til at bruge mundbind på Hospitaler og plejehjem. 
 
Nu her i starten af 2023 er der igen udvikling med covid-19smitte, hvert femte plejehjem i 
landet har smittede beboere og/eller personale. Så vi skal nok vænne os til at være særligt 
opmærksomme, når vi skal være sammen med de særligt udsatte. 
 
2022 var også året, hvor den daværende Ældreministeren afholdt Topmøder og regionale 
møder, hvor input til en ny ældrelov blev drøftet. Det var især forslag til løsninger på 
personalemanglen og ændring af arbejdsgange, der var i fokus. 
Ældreminister Astrid Kraghs nedsatte ekspertgruppe udkom i slutningen af valgperioden 
med en Opsamlingsrapport, der indeholder mange forslag til, hvordan vi kan ændre loven 
så vi bruger ressourcerne bedre. 
 
Nu har der været folketingsvalg og en ny trepartsregering er tiltrådt. Også den nye regering 
vil ændre ældreområdet. 
Målet er at bevæge Danmark fra en velfærdsstat til et velfærdssamfund med langt mere 
lokal frihed, ansvar og engagement, og hvor borgeren sættes før systemet. 
 
Regeringen starter arbejdet på ældreområdet.  
Regeringen vil fremlægge forslag til en ny ældrelov med få klare værdier, der skaber bedre 
rammer for en alderdom med livsglæde og tid til nærvær og omsorg. Frem for skemaer og 
minuttyranni.  
 
Regeringen vil bl.a. have følgende pejlemærker i arbejdet:  

• Give den ældre reel selvbestemmelse.  
• Udvide det frie valg, så private leverandører får flere muligheder for at levere 
   ældrepleje. Uden at det medfører unødigt yderligere bureaukrati.  
• Give ældre mere frihed til at bo, som de vil.  
• Sikre større kontinuitet i den hjælp og pleje, den enkelte ældre modtager.  
• Afskaffe al unødigt bureaukrati og kontrol.  
 

Regeringen vil inddrage det arbejde, der er lavet sammen med en lang række 
interessenter, eksperter, ældre medborgere og pårørende mv. med at skabe en ny 
ældrelov. 

Budget 2022 
I budgetgrundlaget var der forlods i perioden 2023- 2026 et underskud på kr. 50,3 mio. kr. 
med en overskridelse af servicerammen for 2023 på 4 mio. kr. samt en overskridelse på 
anlæg på 35,4 mio. kr. 
Byrådet har i budgetarbejdet haft fokus på en økonomi i balance, nedbringelse af gæld 
samt likviditeten. 
Seniorrådet er yderst tilfredse med budgettet der blev vedtaget, især fordi der i det 
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tekniske budget hvert år var tillagt kr. 25 mio. til ældreområdet. 
Der har i de seneste mange år været underbudgetteret på ældreområdet, hvilket har 
udløst store besparelser og besparelsesforslag, der ikke har været muligt at indfri. 
Det må give personalet mere ro, når der kommer balance i budgetterne, så de ikke skal 
leve med konstante besparelser det er umuligt at indfri, hvilket man kan formode også vil 
udløse et bedre arbejdsmiljø. Derudover har kommunens budget på ældreområdet i årevis 
ligget lavt set i forhold til andre kommuners ældreplejen, så det er pragtfuldt at der nu er 
rettet op på budgettet til de ældre. 
 
Klippekortordningen giver mulighed for, at de svageste ældre kan få en halv times ekstra 
hjælp om ugen. Frederikssund Kommune har valgt at ordningen skal gives til beboerne på 
plejehjemmene. 
Tilbydes man ordningen vælger man selv, hvad den ekstra hjælp skal bruges til. Man kan 
samle “klippene” sammen, så der er mere sammenlagt tid. Klippene kan f.eks. bruges til at 
komme på en indkøbstur, ekstra rengøring eller til blot at sidde og få en hyggelig snak med 
personalet. Et minus er dog at pengene til Klippekortordningen skal tages af de nu tillagte 
ekstra 25 mill. kr. til ældreområdet. 
 
I Frederikssund har ordningen været taget af budgettet flere gange, sidst ved 
budgetopfølgningen i foråret 2022. Her blev det besluttet at lukke ordningen resten af året 
grundet den økonomiske situation på ældreområdet. 
Men alt i alt et budget der levede op til Seniorrådets målsætninger om at få et retvisende 
budget på ældreområdet, hvor der er økonomi til den væsentligste service for de svageste 
ældre. 

Tilsyn på plejehjem 
Seniorrådet har på baggrund af henvendelser fra pårørende henvendt sig til kommunens 
Udvalg for Omsorg og Ældre, Danske Seniorråd samt Social- og Ældreminister for at gøre 
opmærksom på den manglende brugbarhed tilsynene på Plejehjemmene har. 

Tilsynene fra Styrelsen for Patientsikkerhed, der udfører de bekymringstilsyn, når der er 
kommer klager over et Plejehjem, bliver varslet til plejehjemmet flere uger før besøget. Det 
er også plejehjemmet, der udpeger hvilke personaler og beboere tilsynet skal tale med 
under besøget. Seniorrådet er af den opfattelse at bekymringstilsyn ikke skal varslet, 
hvilket vi så gjorde de forskellige instanser opmærksomme på. Seniorrådet er ikke de 
eneste, der har disse holdninger.  Den ekspertgruppe, der var nedsat af Socialminister 
Astrid Krag, har foreslået fire forskellige modeller for nye tilsyn på plejehjemmene. 

Inden for Omsorg og ældres område foretages årligt forskellige typer af tilsyn på 
kommunens omsorgscentre og i friplejeboliger. Det drejer sig om følgende typer af tilsyn: 
 

• Driftorienterede tilsyn efter serviceloven. 

• Sundhedsfaglige tilsyn fra Styrelsen for Patientsikkerhed. 

• Ældretilsyn fra Styrelsen for Patientsikkerhed. 

•  
Styrelsen for Patientsikkerhed tilrettelægger og afholder selv sine tilsyn. Frederikssund 
Kommune har således ikke indflydelse på, hvordan det sundhedsfaglige tilsyn og 
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ældretilsynet gennemføres, herunder om de gennemføres som anmeldte eller uanmeldte 
tilsyn. 

Dialogmøder med udvalgene 
Seniorrådet har afholdt fire dialogmøder med Omsorg og Ældre udvalget og Social og 
Sundhedsudvalget. 

Den 30. marts drøftede vi formået med dialogmøder og samarbejdet. Den 20. juni fik 
Seniorrådet information om det teknisk fremskrevne budget. Den 5. september fik 
seniorrådet orientering om det kommende Budget. Og den 25. november fik vi en 
omvisning på Højagergård, med efterfølgende julefrokost. 

Borgermøde om Det nære sundhedsvæsen 
Den 20. maj 2022 blev der i Folketinget indgået en bred aftale om en Sundhedsreform. 
Hele sundhedsvæsenet står over for en stor omstilling de kommende år, hvor flere 
opgaver skal kunne løftes af blandt andet kommuner og almen praksis. Der vil være 
fokus på en styrkelse af kvaliteten i indsatserne, sammenhæng i den enkeltes forløb 
og mindre ulighed i sundhed. Omstillingen kræver et endnu stærkere primært 
sundhedsvæsen med flere forskelligartede løsninger. 
Etablering af nærhospitaler skal ses som en af disse løsninger, hvor nærhospitalerne 
skal anvendes og bidrage til en omlægning af patientforløb. Denne faglige ramme til 
etablering af nærhospitaler er ét blandt flere bidrag til et betydeligt udviklingsarbejde, 
som det samlede sundhedsvæsen står overfor. 
 
Den 29. august afholdt vi et Borgermøde om det Nære sundhedsvæsen med 140 deltagere 

på Elværket. 

Formand for regionsudvalg Det nære Sundhedsvæsen Karin Friis Back og Udvalgsformand 
for Omsorg og ældre i Frederikssund Susanne Bettina Jørgensen gav oplæg på hvor langt 
man er kommet med udviklingen af fremtiden for Nordsjællands Hospital i Frederikssund. 
Der er etableret politiske sundhedsklynger omkring de 5 akuthospitaler i Region 
Hovedstaden. 
 
I Sundhedsklynge Nord indgår Nordsjællands Hospital, Allerød, Fredensborg, 
Frederikssund, Gribskov, Halsnæs, Helsingør, Hillerød og Hørsholm kommuner, samt almen 
praksis. Det er besluttet at der skal være to Nærhospitaler i Sundhedsklynge Nord 
beliggende i Helsingør og Frederikssund. Helsingør åbnede deres Sundhedshus 
(Nærhospital)i januar 2023 og der arbejdes med at Frederikssund Hospital Dybendal skal 
ændres til Nærhospital. 
 
Sundhedsklyngen skal styrke sammenhæng og sikre bedre forløb på tværs af sektorer. 
Sundhedsklyngen skal også være drivende i en styrket forebyggelse, kvalitet og omstilling 
af det nære sundhedsvæsen. Den skal bl.a. prioritere indsatser, der imødekommer de 
lokale behov og som sikrer bedre og mere sammenhængende patientforløb. 
Seniorrådet følger med i dagsordnerne og beslutningerne i det etablerede politiske 
sundhedsklynge samarbejde, der består af borgmestrene og regionsrådsformanden, og 
kommer med vores kommentarer. 
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Værdighedspolitik 
”Værdighedspolitik for Frederikssund Kommune 2018-2021” er stadig aktuel, og de tre 
kerneværdier for mødet med borgerne er et fortsat godt værdimæssigt fundament for 
arbejdet på ældreområdet. Politikkens kerneværdier er: 
 

• Tryghed: Du skal opleve tryghed, når du møder vores medarbejdere. 

• Medindflydelse: Du skal altid opleve at have medindflydelse på din støtte, pleje og 
hverdag. 

• Fleksibilitet: Vi gør vores bedste for at være fleksible, så vores støtte passer med dit 
liv. Vi forventer tæt samarbejde, og at vi kan sammensætte støtten sammen. 

•  
Værdighedspolitikken blev i 2019 udmøntet gennem en række initiativer i forbindelse med 
udmøntning af værdighedspuljen (Frederikssund Kommunes andel af den såkaldte 
”værdighedsmilliard”). Værdighedspolitikken har over de seneste fire år været drivkraft til 
udvikling og afprøvning af nye tiltag på hele ældreområdet. Midlerne overgik til statens 
bloktilskud i 2020, og med Budget 2020 besluttede Byrådet i Frederikssund Kommune at 
fastholde initiativer svarende til ca. 4 mio. kr. på ældreområdet. Det gælder fx bedre 
aktivitetstilbud på omsorgscentrene; styrkelse af demenstilbuddet til hjemmeboende 
borgere og deres pårørende; styrket indsats for at sikre borgere en værdig og tryg død; 
udbredelse af nye velfærdsteknologier på ældreområdet; samt fri kørsel til 
genoptræningen 
 
Rammerne for kommunernes opgavevaretagelse står overfor en forandring. 
 
Statsministeren annoncerede i sin nytårstale 2022 behovet for en ny ældrelov med fokus 
på klare værdier, værdighed, valgfrihed, selvbestemmelse og få dokumentationskrav. Det 
rådgivende panel og de tre ekspertgrupper, som Regeringen nedsatte for at rådgive dem i 
arbejdet, har netop afleveret deres rapport ”En ældrepleje med tid til omsorg”, der peger 
på ti overordnede punkter, der bør rummes i  den kommende lov. Det forventes at kravene 
til ældreområdet, herunder værdighed, ændres i en ny lovgivning indenfor de kommende 
år. Derfor bakkede Seniorrådet op om at udsætte behandlingen af en ny Værdighedspolitik. 

Danske Ældreråd 
Seniorrådet deltager i Danske Ældreråds møder og konferencer. Vi er også her kommet 

med input til bl.a. Danske Ældreråds Mærkesager.  

• Et sammenhængende sundhedsvæsen med kvalitet for borgerne 

• Økonomi til en værdig ældrepleje 

• Forebyggelse så flere får et godt liv 

• Udbredelse af nye boformer til ældre 

I Seniorrådet har vi efterfølgende udmøntet de centrale mærkesager i en handleplan, 

som vi løbende følger op på. 

Nogle af de store udfordringer v, ud over mærkesagerne har i Frederikssund er: 

• Hvordan tiltrækkes gode ledere? 

• Hvordan skabes gode arbejdsforhold? 

• Personalemangel 
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• Økonomi. 

Disse udfordringer bliver løbende drøftet i Udvalgene, som vi kommer med høringssvar til, 

og den vej påvirker beslutningerne. 

Vi har også et samarbejde i Region Hovedstaden i Regionsældrerådet. Her drøftes især 

Hospitals- og trafikforhold og vi afholder møder med både Regionsrådsmedlemmer, 

repræsentanter fra Hovedstadens trafikselskab. Det giver viden til de mange spørgsmål vi 

skal give svar på til vores eget Udvalg/Byråd. 

Danske Ældreråd afholder formands- næstformandsmøder, hvor vi kommer med input til, 

hvad vi skal mene i Danske Ældreråd, når vi giver høringssvar til diverse lovforslag, indhold i 

konferencer osv. 

Venteliste til plejehjemmene 
Udvikling i Frederikssund Kommunes ventelister til plejehjem 
Tilpasning af kapaciteten af plejeboliger på omsorgscenter Pedershave. 
I Budget 2021-2014 er det besluttet at tilpasse kapaciteten på omsorgscenter Pedershave 
ved at reducere 12 plejeboliger i løbet af 2021. Seks boliger i Hus E er lukket pr. 1.10.2021, 
mens seks boliger i Hus B genåbnes, jf. Byrådsbeslutning pr. 29.9.2021. To af boligerne er 
åbnet pr. 1.2.2022. De fire resterende boliger er åbnet medio maj 2022.  
 
I Aftaleteksten for budget 2021-2024 fremgår det, at hvis garantien på to måneder ikke kan 
overholdes, eller søgningen til Pedershave ligger over niveauet for 2020, kan plejeboligerne 
på Pedershave gradvist blive genåbnet. Der skal konstateres en varig tendens på tre 
måneder, hvor garantiventelisten overskrides, eller hvor niveauet på Pedershave ligger 
over niveauet for 2020, før der tages stilling til eventuel genåbning af boliger.  
Garantiventeliste: 
Inden for de seneste 12 måneder har den gennemsnitlige ventetid på garantiventelisten 
været 52 dage. Den gennemsnitlige ventetid har været faldende siden marts 2022, hvor 
ventetiden var 91 dage. Siden maj måned 2022 har garantien på to måneder ikke været 
overskredet.  
 
Pedershave: 
I perioden januar-oktober 2020 var der i gennemsnit 3,9 borgere pr. måned, som ventede 
på en plejebolig på Pedershave på den specifikke venteliste. Heraf 2,2 egne borgere og 1,7 
borgere fra andre kommuner. Nedenfor ses udviklingen i ventelisten til Pedershave siden 
december 2021. De seneste tre måneder (august-oktober) har der i gennemsnit været 3,7 
borgere pr. måned på den specifikke venteliste til Pedershave. 
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Udvikling i Frederikssund Kommunes ventelister til plejeboliger 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Antal borgere på den specifikke venteliste til Pedershave 

 01-mar- 

22 

01-apr- 

22 

01-maj- 

22 

01-jun- 

22 

01-jul- 

22 

01-aug- 

22 

01-sep- 

22 

01-okt- 

22 

01-nov- 

22 

Egne borgere 2 4 6 4 3 2 3 4 4 

Udenbys 
borgere 

4 2 0 1 0 0 0 0 0 

I alt 6 6 6 5 3 2 3 4 4 

 
Ventetid for borgere på den specifikke venteliste 

Nedenstående tabel viser det gennemsnitlige antal dage, som egne og udenbys borgere på 

den specifikke venteliste har ventet fra godkendelse til plejebolig til første tilbud om bolig 
inden for de seneste 12 måneder. 

 

Antal dage 
01-mar- 

22 

01-apr- 

22 

01- 
maj-22 

01-jun- 

22 

01-jul- 

22 

01-aug- 

22 

01-sep- 

22 

01-okt- 

22 

01-nov- 

22 

Nordhøj 82 62 64 70 77 86 73 82 96 

De Tre Ege 115 140 120 125 141 150 155 164 168 

Tolleruphøj 70 70 72 56 57 56 47 53 53 

Pedershave 114 116 110 119 109 120 119 116 128 

Solgården 181 192 190 158 183 169 167 170 177 

Alle 
omsorgscentre 

112 116 111 106 114 116 112 117 124 

Den specifikke venteliste primo 
måned 

60 

50 
4 4 4 

4  3  

40 
3  3  3 2 

 2   2  

1 

30 32 28 29 

30 29 

26 
25 25 25 

24 28 
20 24 

10 

13 14 
17 17 

14 
11 13 12 13 12 

9 9 

0 

Udenbys 
borgere 

Egne 
borgere 

Lærkevej (egne 
borgere) 
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Befolkningsprognose på Ældreområdet 2022-2026 
Hvert år udarbejder kommunen en befolkningsprognose for at få et skøn over 
befolkningens udvikling i de kommende år. Helt overordnet viser prognosen en stigning i 
antallet af borgere på 2.027 i perioden 2022-2026. 

Specifikt for Omsorg og Ældre forventes det samlede antal 65-74-årige at stige med 1.699 
personer i perioden 2022-2034, svarende til en stigning på 30 %. Det samlede antal 75-84-
årige stiger med 457 personer i perioden 2022-2034, svarende til en stigning på 10 %. Det 
samlede antal 85+ årige viser en stigende vækst på 1.328 personer i perioden 2022-2034, 
svarende til en stigning på 124 %. 

Huslejepriser på de kommunale- og friplejehjemmet i 

Frederikssund 2023 
Oversigt over plejehjemspriser i Frederikssund Kommune 2023 

 
Plejehjem 

Friplejehjemme
t Attendo 
Fr. sund 
Bolig 42/45 m2 
og par 85 m2 
 

Peders Have 
Fr. Sund 
Bolig 65 m2  

Tolleruphøj 
Fr. sund  
Bolig 65 m2  

De Tre Ege 
Jægerspris  
Bolig 46 m2  

Nordhøj 
Skibby 
Bolig 82/68 
m2  

Solgården 
Slangerup 
Bolig 59-77  

Husleje enkeltbolig 
pr mdr. 

 
7.950,00 kr. 

 
7.532,79 kr. 

 
6.851,96kr. 

 
8.690,15 

 
8.338,16 kr. 

 
7.629/9.948 

kr. 

Husleje pr m2 i2023  1.390,85 kr. 1261,67 kr. 1.629,45 kr. 1.220,22 kr. 1547,36 kr. 

Servicepakke 
rengøring, leje af 
linned 

 
 

125,00 kr.1 

 
 

216,00 kr. 

 
 

216,00 kr. 

 
 

216,00 kr. 

 
 

216,00 kr. 

 
 

216,00 kr. 

Tøjvask 300,00 kr.2 Pr mdr. 278 
kr.. 

Pr mdr. 278 
kr. 

Pr mdr. 278 
kr. 

Pr mdr. 278 
kr. 

Pr mdr. 278 
kr. 

Servicepakke 
personlige pleje 

 
175,00 kr.3 

 
212,00 kr. 

 
212,00 kr. 

 
212,00 kr. 

 
212,00kr 

 
212,00, kr. 

Mad             
 3.685 kr.               

            
 3.685 kr.              

            
 3.685 kr. 

           
  3.685 kr.            

             
3.685 kr. 

       
      3.685 kr. 

I alt pr mdr. efter 
tilkøbsydelser 

 
Kr. 12.236,00 

 
Kr. 11.923,90 

 
Kr. 

11.242,96 

 
Kr. 13.081,15 

 
Kr. 

12.729,16 

 
Kr. 12.020,00 

Hertil kommer månedlig aconto til El og varme, der opkræves sammen med huslejen. 

Lissi Gyldendahl, Frederikssund Seniorråd januar 2023 

Aktiviteter 2022 
Seniorrådet har afholdt følgende seniorrådsmøder i 2022: 

10. Ordinære Seniorrådsmøder 

1 Ekstraordinært Seniorrådsmøde 

Møder med de øvrige ældreorganisationer 

 
1 2020 priser 
2 2020 priser 
3 2020 priser 
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Seniorrådet har afholdt 5 møder med de øvrige ældreorganisationer, Danske seniorer, 

Faglige Seniorer Frederikssund og ÆldreSagens koordinationsudvalg, Frederikssund. 

Borgermøder 

Seniorrådet har afholdt 1 borgermøde 

Dialogmøder med udvalgene 

Seniorrådet har afholdt 4 Dialogmøder med Udvalgene 

Seniorrådet har afgivet følgende antal høringssvar i 2022: 

185 høringssvar til Social og Sundhedsudvalget og Omsorg og Ældre 

1 til Teknisk Udvalg 

Samt høringssvar til: 

Budget 2022- 2025  

Kvalitetsstandarder 2023 

Referater fra disse møder samt Seniorrådets høringssvar kan læses på Seniorrådets- og 

Kommunens hjemmeside 

Møder i Nordgruppen: 

4 møder 

Møder i Regionsældrerådet 

4 møder 

Seniorrådet bestod i 2022 af 9 medlemmer: 

Lissi Gyldendahl, formand 

Peter Møller, Næstformand 

Jørgen Hansen, Kasserer 

Vicki Hansen 

Søren Holmgaard 

Lis Olsen 

Anne-Mette Olsen 

Inga Helver 

Lars Bo Knudsen 

Berit Stehr der blev valgt til Seniorrådet den 1. januar 2022 udtrådte den 1. oktober 2022. 

 

 


